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داوود فتحعلی بیگــی، هنرمنــد باســابقه 
نمایش های ایرانی، درباره  اینکه چرا مجالس 
تعزیه شاد همچون تعزیه عید غدیر خم کمتر 
اجرا می شوند، توضیح می دهد: »برای عید غدیر 
خم هم چند تعزیه داریم که امسال در بعضی 
مناطق کشور اجرا می شوند، اما نکته اینجاست 
که در گذشــته بانیان، تعزیه خوانان را دعوت 
می کردند ولی تعدادی تعزیه داریم که عموما 
بانی ندارند؛ مانند تعزیه ســلیمان و بلقیس و 

طبیعتا کمتر اجرا می شوند.«
وی ادامــه می دهــد: »بعــد از مدتــی که 
تعزیه خوانان حرفه ای بیشــتری فعال شدند، 
برخــی بانیــان ثروتمند که مجالــس تعزیه 
داشــتند، برای پرهیز از تکراری شدن بعضی 
مضامین، در زمان هایی به جز ایام شهادت هم 
تعزیه هایی برگزار می کردنــد؛ مانند مجالس 
غریب تعزیه که هم برای مردم جالب بود و هم 
سبب می شد از تکرار مجالس قبلی دور شویم.«

فتحعلی بیگی اضافه می کند:»در گذشته نیز 
تعزیه خوانــان با الهام از وضعیــت اجتماعی، 
مجالــس تعزیــه را می نوشــتند؛ همچون 
نمایشنامه نویسانی که با درنظر گرفتن شرایط 
روز، نمایشــنامه هایی با موضوعات اجتماعی 
می نویســند. اینگونه مجالس عموما به سمت 
شبیه خوانی می رفت و بیشــتر نمایش هایی 
برای یــادآوری و پند و اندرز بــود، ولی نکته 
اینجاســت که معمولا کســی بــرای اجرای 
اینگونه مجالس نذر نمی کند و به همین دلیل 
کمتر اجرا می شــوند.« این کارگردان توضیح 
می دهد:»لازم اســت برای اجــرای مجالس 
غریب یا مجالسی مانند شبیه خوانی عید غدیر 
خم، مرکزی آیینی فعال شود که این مجالس 
به صورت رپرتواری اجرا شــوند. اگر این اتفاق 
رخ بدهد، برای اجرای همــه مجالس، حدود 
2ســال زمان نیاز داریم چراکه تنوع مجالس 

بسیار زیاد است.«
فتحعلی بیگی معتقد اســت: در این مجالس، 
تعزیه به معنای عزاداری نیســت بلکه بیشتر 
به سمت شــبیه خوانی میل می کند. یکی از 
این مجالس شــبیه خوانی، نمایش »مجلس 
شبیه خوانی نسوان« به کارگردانی نسیم مقدم 
و ارغوان راستی است که در کارگاه نمایش تئاتر 
شهر به صحنه می رود. این شبیه خوانی ساعت 
20به  مدت یک ســاعت روی صحنه است و 
شادی دهقان، ارغوان راستی، آیدا رضایی، تیام 
کریمائی و نســیم مقدم در آن بازی می کنند. 
 این نمایش بــا قیمت بلیت 50هــزار تومان

اجرا  می شود.

انجمن های ســینمایی و تئاتر آمریکا با توجه 
به افزایش آمار شــیوع کرونا و جهش جدید 
این ویروس، ضمــن تمدید شــیوه نامه های 
بهداشتی کووید- ۱۹ تا پاییز امسال از بازگشت 
اجباری شدن ماسک زدن در سالن ها درصورت 
استمرار شیب صعودی شیوع تا 2 هفته آینده 
خبر دادنــد. به گزارش ورایتــی، انجمن های 
تهیه کنندگان، کارگردانان و بازیگران سینمای 
آمریکا و همچنین اتحادیه بین المللی بازیگران 
تئاتر این کشور با توجه به موج جدید شیوع این 
ویروس و افزایش آمار ابتلا، بیانیه های جداگانه 
اما مشــترکی را درباره تمدید شیوه نامه های 
بهداشتی مرتبط با این ویروس در سالن های 
سینما و تئاتر، سرویس های رفت وآمد عمومی 
و همچنین ســرویس های غذاخــوری اعلام 
کردند. بر این اساس اعلام شده است: توافقنامه 
حفظ شیوه نامه ها و حفاظت در محیط کار در 
برابر کرونا، امکان ادامه پایدار و موفقیت آمیز 
کار و در عیــن حال انعطاف پذیــری لازم در 
برابر ماهیت متغیر ویروس را فراهم می کند. از 
مواردی که در آن تغییر داده شده مسئله مربوط 
به استفاده از سرویس غذاخوری کارکنان است 
که تأکید شده در سلف ســرویس استفاده از 
ظروف مشترک برای افرادی که به طور کامل 
واکسینه نشده اند، مجاز نخواهد بود. در زمینه 
ســرویس های رفت وآمد نیز تغییراتی ایجاد 
شــده و درحالی که گفته شده وســایل نقلیه 
که می توانستند تنها با ۷5درصد ظرفیت کار 
کنند، می توانند با ظرفیت کامل کار کنند، اما 
باید همه ماسک داشته باشند. در همین حال 
گفته شده با توجه به اینکه کووید دارد به سطح 
بالای شیوع برمی گردد، اگر این روند تا 2 هفته 
دیگر ادامه یابد، دســتور استفاده از ماسک در 
فضاهای داخلی دوباره بازمی گردد. توافقنامه 
جدید بازگشت به کار 2۱ سپتامبر 202۱ وضع 
شد و تا ۳0 سپتامبر )۸ مهر ماه( امسال باید دید 
شرایط تا چه اندازه تغییر می کند. موج ابتلای 
بازیگران و هنرمندان سینما در آمریکا بار دیگر 
خبر ساز شده و در آخرین مورد دنزل واشنگتن 
جدیدترین چهره ای بود که به کووید مبتلا شد 
و نتوانست در برنامه کاخ سفید برای دریافت 

مدال شرکت کند.
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سینمابایدبهسمتهویتملیبرود
رئیس سازمان سینمایی در افتتاحیه جشنواره فیلم شهر :

قصه ساترا و شبکه نمایش خانگی وارد مراحل جدیدی در هفته 
اخیر شده است؛ قصه پیچیده ای که با نامه نگاری ها و تصمیمات 
تندتری مواجه شده؛ تا جایی که ســاترا برای تعلیق برخی از 
پلتفرم ها اقداماتی را انجام داده و در مقابل مجلس هم به این 

موضوع ورود کرده و به رئیس رسانه ملی هشدار داده است.

نامه12بندیبهرئیسصداوسیما
چند روز پیش بود که در نامه ای گزارش گونه از سعید مقیسه، 
رئیس ساترا به رئیس رســانه ملی بندهایی از مصوبه شورای 
فضای مجازی صدا و ســیما برای برخــورد و تعلیق برخی از 
پلتفرم ها منتشر شــد. نامه ای در ۱2بند که اقدامات ساترا را 
برای مقابله و اخطار به پلتفرم هــا آورده بود. با این نامه تقابل 
ساترا و شــبکه نمایش خانگی وارد مرحله تازه ای شد. در این 
نامه اقدامات ساترا ازجمله عدم ارائه خدمات، عدم همکاری با 
پلتفرم ها و در نهایت مهلت یک هفته ای برای پلتفرم ها که از 
قانون ساترا تبعیت کنند، آورده شد. با این نامه نگاری ها زمزمه 
تعلیق برخی از پلتفرم ها به گوش رســید؛ تعلیقی که به نظر 
بســیاری از تهیه کنندگان و فعالان در حوزه شــبکه نمایش 
خانگی نوعی اشــتباه مدیریتی از سوی رسانه ملی به حساب 
می آید؛ اینکه ساترا به عنوان یک سازمان نظارتی باید در این 
حوزه بی طرف باشــد و در نهایت این حوزه نیاز به رگولاتوری 

دارد و نباید دچار تضاد منافع باشد.

واکنشنمایندهمجلسبهساترا
بعد از نامه نگاری مدیر ســاترا به رئیس صدا و سیما، مجتبی 

توانگر، رئیس کمیته دانش بنیان و اقتصاد دیجیتال مجلس 
طی نامه رسمی بابت تعطیلی شــبکه های نمایش خانگی به 
رئیس سازمان صدا و سیما هشدار داد. توانگر در نامه ای عنوان 
کرد: »همانطــور که در نامه اینجانب بــه محضر جناب آقای 
دکتر رئیسی، ریاســت محترم جمهور و رئیس شورای عالی 
فضای مجازی نیز بیان شــده اگر پیش تر مســئولین امر -از 
جمله دولت محترم و شــورای عالی فضای مجازی- در عمل 
به وظایف خود، تکالیف قانونی ســاترا و چارچوب فعالیت آن 
را معین می ساختند، امروز شــاهد آن نبودیم که رئیس این 
مجموعه به خود جــرأت داده و نماینــدگان محترم مجلس 
شورای اسلامی و کمیسیون های آن را عامل پیگیری اعمال 
غیرقانونی و بی مبنای خود قلمداد کــرده و جهت ایراد نطق 
پیش از دســتور و ایراد تذکر بــرای آن تعیین تکلیف کند.«  
در بخش دیگری از نامه آمده اســت: »مطابق بررســی های 
کارشناســی صورت گرفته در مراجع مختلف ازجمله مرکز 
ملی فضای مجازی اساســا اینکه صنعت نمایش ســینمای 
خانگی مشــمول تعریف صوت و تصویر فراگیر باشد یا خیر، 
محل بحث اســت و در آن صورت تنظیم گــری این حوزه بر 
عهده آن سازمان محترم نیست. « او در بخش دیگری از نامه 
خود آورده است:» افزایش فشــار بر شرکت های دانش بنیان 
داخلی که در حوزه تولید و نشــر محتوای ســینمای خانگی 
مشــغولند جز ریختن آب به آسیاب دشــمن نیست؛ چراکه 
مخاطب این پلتفرم هــا درصورت محرومیــت از این محتوا 
یقینا به سوی صدا و ســیما چرخش نخواهند نمود و در میانه 
جنگ فرهنگی نظام با رقبا و دشمنان منطقه ای و بین المللی، 

این کار معنی ای جز خلع ســلاح کردن نظــام از ابزارهایش 
ندارد؛ هــر چند ضروری  اســت تمام ســرویس های پخش 
آنلاین فیلم)VODها(توجه دقیق تــری به فرهنگ و آداب 
 مردم عزیزمان داشته باشــند.« توانگر  در ادامه نوشته است:
» که در آشفتگی ناشی از عملکرد بی قانون ساترا در این حوزه 
و با لحاظ ابهامات فوق الذکر، مجلس شورای اسلامی که عطف 
به فرموده حضرت امام)ره( و تأکیدات مقام معظم رهبری در 
رأس همه امور کشور است، موظف به انجام اقدامات لازم جهت 
تدوین، تنظیم و تصویب قوانین مــورد نیاز در زمینه صوت و 
تصویر فراگیر اســت که با همکاری همه ارکان تصمیم ساز و 
تصمیم گیر این حوزه در نظام این مهم به انجام خواهد رسید.«

چرامشکلحلنمیشود؟
فیلیمو هم به عنوان یکی از پلتفرم ها، دربــاره اظهارات اخیر 
رئیس ســاترا چند ســؤال را مطرح کرد که در بخشی از این 
سؤالات آمده اســت: »ایجاد هر ســاختاری در سطح ملی و 
فرادســتگاهی مانند ســاترا، نیازمند قانون تاسیس یا قانون 
تشــکیلات با وظایف و اختیارت روشن اســت. لطفا در این 
خصوص شفاف سازی شود که کدام مرجع قانونگذاری یا تدوین 
مقررات در کشور به این مهم اهتمام ورزیده و سند موردنظر 

برای اطلاع عموم رونمایی شود.« 
همچنین این ســؤال را مطرح کــرده؛» آیا منطقی اســت 
که ســاختاری منقبض، کند و ایســتا، خود قوانیــن و اقلیم 
حکمرانی اش را تعریف کند، خود اجرا کند و خود هنگام مناقشه 
و اختلاف، مرجع رسیدگی به تخلفات باشد؟ بخش خصوصی 

چگونه می تواند با چنین تنظیم گــر ذینفعی رابطه منطقی و 
حرفه ای داشته باشد؟« مدیران این پلتفرم همچنین عنوان 
کرده اند: »از تنظیم گری منصفانــه و نظارت دغدغه مندانه بر 
مبنای ضوابطی شفاف و روشن استقبال می کنیم ولیکن انسداد 
ایجادشده را محصول عملکرد بی ضابطه ساترا و عدم تمایل این 
مجموعه به قانونمند شدن توسط مراجع ذیصلاح می دانیم.« 

بازهمفرصتیکهفتهای
بعد از کش وقوس های فراوان این بار معاون پایش و نظارت ساترا 
در واکنش به همه اظهارنظرها عنوان کرده که اکثر رسانه های 
صوت و تصویر فراگیر، ارتباط ســازنده و رو به تعالی با ســاترا 
دارند.  محمد حسام پور درباره پلتفرم فیلیمو توضیح می دهد: 
»متأســفانه رســانه فیلیمو با انجام اقدامــات قانون گریزانه، 
عدم تمکین به مقررات، تولید و انتشــار را ســرلوحه کار خود 
قرار داده و فرایندهای قانونی را در انتشــار محتوا نقض کرده 
است . این رسانه، با وجود تذکرهای مکرر ساترا مبنی بر رعایت 
قانون، توجهی به این امر نکرده و همانطور که رئیس ساترا در 
مصاحبه ای اعلام کرد، مهلتی به این رسانه برای رعایت قانون 
و مقررات داده شــده که امیدواریم این رسانه مسیر احترام به 
قانون را اجرا کند؛ در غیراین صورت درخصوص فیلیمو اقدام 
لازم قانونی انجام خواهد شــد.«  با همه کنش ها و واکنش ها 
هنوز مشکلات ساترا و پلتفرم ها به خصوص در تولید و پخش 
سریال های نمایش خانگی وجود دارد؛ چرا که ساترا همچنان 
معتقد است که پلتفرم ها از دستورات سر باز می زنند و مدیران 
شبکه نمایش خانگی هم از تصمیم های سلیقه ای مدیران ساترا 
و ممیزی غیرمنصفانه انتقاد می کنند. البته سعید مقیسه هم 

عنوان می کند که برای توسعه صوت و تصویر 
فراگیــر کارهای زیادی شــده و از پلتفرم ها 

به خوبی حمایت می شود.
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مراسم افتتاحیه هشتمین جشنواره 

بین المللــی فیلم شــهر شــامگاه جشنواره
یکشنبه 26 تیرماه با حضور اهالی 
ســینما و رئیس ســازمان ســینمایی در پردیس 
سینمایی ملت برگزار شد. در ابتدای این مراسم مجید 
اکبرشاهی، دبیر این رویداد در سخنانی گفت: هرچه 
از تعــداد دوره های جشــنواره می گــذرد، متوجه 
می شویم جشنواره نیاز به حمایت دارد و امیدوارم با 
حمایت همه جانبه مدیــران و اصحاب رســانه به 
بالندگی برســد و به مرور زمــان در حوزه مدیریت 
شهری قد بلند کند. البته طبق قاعده، هشتمین دوره 
باید سال گذشته برگزار می شد، ولی به دلیل کرونا 
برگزاری آن به تعویق افتــاد. در این دوران کرونایی 
عزیزانی را از دســت دادیم که برای آنها غفران الهی 
آرزو می کنم. به گفته وی، این دوره با شعار شهرداری 
تهران مبنی بر »کلانشهر تهران الگوی جهان اسلام« 

کار خود را آغاز کرده است.

هنرمندانمدیریتشهریرایاریکنند
در ادامــه، امیــن توکلــی زاده، معــاون اجتماعی 
فرهنگی شهرداری تهران با اشــاره به تغییراتی که 
در این چندوقته در کالبد شــهر رخ داده، گفت: در 
این موقعیت شــهری یکی از نکاتی که بر آن تأکید 

می شود، این اســت که در کنار کالبد شهر به روح 
آن هم توجه کنیــم. به نظر می رســد در این حوزه 
کم کاری کرده ایم. توجهی ویژه به هویت شــهر نیاز 
اســت که برگرفته از تمدن، انقلاب و دین ماست. 
اگر توجه درســتی به هویت ملی، شهری و انقلابی 
شود، بســیاری از آســیب های ما در شهر برطرف 
می شود. وی در ادامه صحبت هایش افزود: در ذیل 
این موضوع سبک زندگی خانوادگی و شهری وجود 
دارد که باید به آن توجه کرد و در این حوزه دستمان 
را به سمت سرمایه های شهر دراز می کنیم که همان 
مردم هستند. برای اینکه بتوانیم یک هویت درست و 
سرزنده را ترویج بدهیم و شهری زیست پذیر داشته 
باشیم، نیاز داریم هنرمندان را دریابیم. رخدادهای 
فرهنگی می توانــد باعث جلب توجه مــا به برخی 
موضوعات شود. هنرمندان می توانند در شناسایی 
آســیب ها و رهیافت ها کمک کنند. گرچه آسیب 
داریم، اما ظرفیت هم داریم که هنرمندان می توانند 
آنها را معرفی کنند. این تمنــا را دارم که مدیریت 
شهری را یاری کنید که هم مسائل شهر را بشناسند و 
هم به رهیافت های درست برسند و هم ظرفیت های 
شهر را به درستی معرفی کنیم. اینها همه در کنار هم 
می توانند مجموعه درســتی بین مدیریت شهری و 

ظرفیت های بزرگ انسانی شکل بدهند.

دلخوریجعفردهقانازجشنوارهفجر
بخشی از این مراســم به بزرگداشت جعفر دهقان، 
بازیگر کهنه کار سینما و تلویزیون اختصاص داشت. 
پس از پخش کلیپــی از این هنرمند، ســیدجواد 
هاشــمی در پیامی ویدئویی گفت: بی شک جعفر 
دهقان یکی از مربیان خوب من در دوره اولیه بازی 
در فیلم های دفاع مقدس بوده است. در »پرواز شب« 
درحالی که من ۱۹ساله بودم از او خیلی یاد گرفتم. 
تقدیر از او وظیفه همه ماست. امیدوارم سالیان سال 
عزتمند زندگی کند و بــرای او آرزوی بهترین ها را 
دارم. سپس محسن محسنی نسب، کارگردان سینما 
روی صحنه آمد و گفت: معمــولا کارگردانان وقتی 
برای فیلم های خود شــخصیتی انتخاب می کنند، 
کارشان سخت است، اما جعفر به خوبی در نقش ها 
می نشــیند؛ انگار که فیلمنامه را برای او نوشته اند. 
وقتی در فیلم های رزمی بــا هم کار می کردیم، فکر 
می کردم اگر قهرمان جهان هم می آمد، نمی توانست 
به خوبی او بازی کند. همیشــه خاطرات شیرین از 
جعفر دهقان داشــته ایم. جعفر دهقان هم که گویا 
از بی توجهی جشنواره فیلم فجر به نقش آفرینی ها و 
سال ها حضورش در سینما دلگیر بود، با کنایه گفت: 
این مراسم باید در جشنواره فجر برگزار می شد، اما 

جشنواره شهر آنها را خجالت زده کرد.

کمکاریسینمادرمعرفیدستاوردها
محمد خزاعی، رئیس ســازمان ســینمایی آخرین 
سخنران این مراســم بود که ضمن تقدیر از خانواده 
فیلم شهر با اشاره به ســفرهای استانی اش گفت: ما 
در این مدت به سفرهای مختلف استانی رفتیم. شاید 
چنین حرکتی از طرف سازمان سینمایی بی سابقه 
بوده است. البته خود مدیران سینمایی شهرستانی 
می گویند که بی سابقه بوده است که در این 40سال 
مدیران بیایند و مشکلات را بشنوند. برای من جالب 
بود که در یکی از سفرها، مدیران استانی می گفتند 
چرا تصویرسازی از شــهر ما در آثار باعث شده شهر 
ما بزهکار دیده شــود و ما باید با این پدیده شوم در 
معرفی غلط شهر خود چه کنیم؟ یا دیگری می گفت 
به نحوی شهر ما را در آثار نشان داده اند که انگار همه 
قاچاقی ها اینجا هستند. در پاسخ گفتم تجسس کنید 
در تصویری که از شهر شما ارائه و خبرهایی که از شهر 
شما مخابره شده است، وقتی تصور غلطی درباره شهر 
شــما وجود دارد و چنین تصویری به تهران می رود 
این باعث می شود گردشگران برای ورود به شهر شما 
نگران شوند. پس سعی کنید تصویرسازی خوبی از 
شهرتان ارائه شود و هنرمندان همه فضاهای شهری 
شما را ببینند. خیلی وقت ها شما در خارج از کشور 
درباره دستاوردهای جمهوری اسلامی، شهر تهران و 

آداب و رسوم سخن می گویید و این موضوعات برای 
خارجی ها جالب است؛ چون سینمای ما در معرفی 
دستاوردها و آیین و رسوم ما کم کاری کرده و تصویری 
که از ما در آن سوی مرزها مخابره شده غلط بوده؛ این 
حاصل تصور ذهنی یک کارگردان یا نویسنده بوده 
است. وی ســخنانش را اینگونه ادامه داد: عزیزان در 
تبیین واقعیت کشور و جایگاه این مردم باید تلاش 
کنیم به فکر تأثیرگذاری باشیم. خیلی وقت ها اهالی 
شهرســتان ها می گویند چرا فقط فیلم های تهرانی 
دیده می شود؟ که حرفشان درست است. ۸0درصد 
فیلم ها درباره تهران و به ویژه آسیب های اجتماعی آن 
است؛ به نحوی که وقتی کسی از شهرستان به تهران 
می آید، با تصویر دیگری مواجه می شــود. سؤال این 
است که آیا شــهر و مملکت ما زیبایی دیگری ندارد 
تا به تصویر بکشیم؟ آیا نگاه آسیب های اجتماعی با 
رویکرد سیاه نمایی و لاینحل بودن مسائل می تواند 
جایگاهی برای ســینمای ما در تصویرسازی دیگر 
ایجاد کند؟ پس دست به دست هم بدهیم و تصویری 
دیگر از دســتاوردها و آیین و رســوم ارائه بدهیم تا 
این تصاویر ثبت و ضبط شــود. سینما باید به سمت 

هویت ملی برود؛ نه هویت میلی! 
برخی سینماگران میل خود را ارائه 
می دهند. اینها با هم تفاوت دارند.

مشکلات حل نشده
تقابل میان ساترا و پلتفرم ها وارد فاز تازه ای شده است 
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